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Z hruba pět procent menších a
středně velkých obchodů
padlo podle odhadů během

pandemie. Ty, které přežily, ale
nyní zažívají poměrně dobré časy.
Zákazníci v některých segmentech
utrácejí v průměru téměř o 50 pro-
cent více na jeden nákup, a tak trž-
by uplynulých týdnů překonávají
hodnoty z doby před pandemií o de-

sítky procent i při nižším počtu ote-
vřených provozoven.
V celém jarním lockdownu zůstá-

vala zavřená asi třetina menších
a středních maloobchodů, ale sou-
hrnné tržby v tomto období klesly
oproti předcovidovému normálu asi
o 5 až 10 procent. „V průběhu uply-
nulých tří týdnů, kdy došlo k rozvol-
nění, postupně otevřelo už 9 z 10
maloobchodů využívajících náš po-
kladní systém. Tržby skokově vzrost-
ly o desítky procent,“ přibližuje ředi-
tel Dotykačky Petr Menclík.
Nejvyšší nárůst tržeb byl logicky

znát hned po rozvolnění. V prvním
týdnu po otevření maloobchodů se
tržby podle údajů Dotykačky
vyšvihly 44 procent nad
předcovidový stan-
dard. V navazujících
dvou týdnech nákup-
ní šílenství přece jen o
něco opadlo. I tak se
ale hodnoty celkových
tržeb malých a střed-
ních maloobchodů (bez
velkých řetězců) drží zhruba
35 procent nad hodnotami z února
2020. Situace se ale pochopitelně liší

v jednotlivých segmentech. V pande-
mickém roce se pro Čechy staly hlav-

nímmístempro trávení času za-
hrady. Ať už si je zvelebova-
li, anebo si hojně pořizo-
vali bazény i vířivky.
Hobbymarkety tyto zvý-
šené prodeje potvrzují.
„V loňském roce evi-

dujeme nárůst prodejů
o 15 procent v porovnání

s rokem2019. Za první kvar-
tál letošního roku pak je nárůst

20 procent proti roku 2020. V pan-
demickémobdobí a i v prvním kvar-

tálu tohoto roku se nejvíce prodáva-
la zahradní technika. Rekordmany
prodejů se pak staly stroje na sekání
trávy, dále bazény a vířivky,“ dopl-
ňuje Kateřina Böhmová, tisková
mluvčí společnosti Mountfield.
Také čisté tržby skupiny Horn-

bach vzrostly v letech 2020/21
o 15,4 procenta na 5 456 milionů
eur. Hornbach Baumarkt AG, nej-
větší provozní podskupina, která k
rozvahovému dni 28. února 2021
provozovala 163 poboček a online
obchodů v devíti zemích po celé Ev-
ropě, zvýšila své tržby o 15,6 procen-

ta na 5 117 milionů eur, uvedla spo-
lečnost ve své tiskové zprávě.
Z ostatních segmentů je stabilnější

zájem vidět například u bytových
doplňků, ve specializovaných ob-
chodech, jako je cyklo, sport, rybář-
ské potřeby apod.
Největší posun je vidět v oblasti

chovu domácích mazlíčků. „Z tržeb
v obchodech zaměřených na chova-
telské nebo zahradnické potřeby je
jasně vidět, že jakmile pandemie Če-
chy zavřela doma, pořídili si nejrůz-
nější mazlíčky,“ doplňuje Menclík
z Dotykačky.

D
oprava patří k největším
zdrojům znečištění. Evro-
pa proto hledá cesty, jak tu-
hle zátěž snížit. Vedle smě-
řování k elektromobilitě

mají více zezelenat také konvenční
paliva. Poslancimají nyní na stole ná-
vrh, který má zvednout minimální
podíl biosložky v benzinu ze 4,1 pro-
centa na 8,8 procenta. Pro řidiče to
může znamenat zdražení o desetní-
ky za litr. U nafty se nic nemění.
Pokud návrh projde, začne se „ze-

lenější“ benzin E10, tedy až s deseti-
procentním podílem biosložky,
u tuzemských pump objevovat ve
větší míře už od začátku příštího
roku. Velcí petrolejáři, které zastu-
puje Česká asociace petrolejářské-
ho průmyslu a obchodu (ČAPPO),
s návrhem vesměs souhlasí. „Ben-
zin v kvalitě E5, který se nyní prodá-
vá a který může obsahovat do pěti
procent biolihu, není dlouhodobě
udržitelný,“ říká expert ČAPPOVác-
lav Loula.
„Z ekonomického i technologické-

ho a ekologického pohledu je biolíh
v kvalitě E10 nebo ETBE (neboli
etyl-terc-butyl-éter) rozumným řeše-
ním pro snížení emisí CO2 a pro zvý-

šení podílu obnovitelných zdrojů v
dopravě. U benzinu je již na trhu v
některých zemích EU zaveden,“ říká
Loula. Například v Německu, na Slo-
vensku či ve Francii. ČAPPO na přije-
tí zákona tlačí i kvůli tomu, že přísluš-
ná evropská směrnice má být do čes-
kého práva převedena nejpozději do
poloviny letošního roku.

Malým se to nelíbí
Menší distributoři a prodejci však ná-
vrh zčásti kritizují. Nezpochybňují
potřebu navyšování podílu biopaliv
v dopravě, vadí jim ale například pro-
to, že neprošel běžným procesem.
Do Sněmovny ho přinesl poslanec
Pavel Pustějovský (ANO) a v hospo-
dářském výboru ho pak přilepili k
zákonu o obnovitelných zdrojích
energie, který včera poslanci projed-
nali ve druhém čtení.
„Není vyčíslen dopad na státní roz-

počet, finanční a provozní dopad na
firmy, které se zákonem budou mu-
set řídit, a ani na konečného spotře-
bitele,“ říká šéf Unie nezávislých pet-
rolejářů Ivan Indráček. Návrh s po-
dobnými parametry se vládní po-
slanci snažili protlačit už před Váno-
cemi, ale ve Sněmovně se zvyšová-
ním podílu biopaliv v benzinu (která
se však nevyrábějí z řepky) narazili
na odpor.
Paliva s vyšším obsahem biosložek

jsou u některých pump k mání už

nyní. „U prémiového benzinu Verva
100, který neobsahuje biolíh, jsme
od ledna zvýšili podíl ETBE, což
vede k vylepšení jeho vlastností – na-
příklad vyšší oktanové číslo a delší
skladovatelnost. S navýšeným podí-
lem ETBE se zvýšil poměr kyslíka-
tých látek, takže prémiový benzin
spadá do kategorie E10 i přesto, že
neobsahuje biolíh,“ říká Michal Pro-
cházka ze společnosti Orlen Unipet-
rol.
Podle Louly jsou na automobilový

benzin homologovány automobily
vyráběné podle normy EURO 4, kte-
rá vstoupila v platnost v roce 2005.
U Škody Auto vyhovují parametrům
E10 dokonce již 19 let staré osobní
automobily. „E10 má nižší uhlíko-
vou stopu a kyslík zlepšuje spalová-
ní,“ dodává Loula.

Podpora jen pro biometan
Evropská směrnice RED II, z níž ná-
vrh zákona vychází, vyžaduje, aby
v roce 2030 vystoupal podíl obnovi-
telných zdrojů v dopravě na 14 pro-
cent. V současnosti je to v Česku ko-
lem osmi procent. V Bruselu už při-
tom vznikají mnohem ambicióznější

návrhy, podle nichž by podíl měl vy-
stoupat až k 26 procentům.

Je to dočasné řešení
Indráček však říká, že s pomocí aktu-
álního poslaneckého návrhu se Čes-
ko nedostane k původnímu cíli. „Po-
změňovací návrh je jen polotovar,
dočasné řešení, které bude muset
být upravováno. A to bez ohledu na
to, zda v Bruselu bude schválena
zpřísněná směrnice,“ říká. Kritizuje i
to, že návrh příliš spoléhá na biome-
tan, který by měl za devět let tvořit
40 procent plynu dodávaného do do-
pravy.
Návrh počítá s tím, že výrobci bio-

metanu budou moci získat podporu.
„Z návrhu ale není zřejmé, jak vyso-
ký tento bonus bude a jaký bude
jeho dopad na státní rozpočet. Po-
slanci tedymají schválit princip, aniž
by tušili, jestli zavazují stát k budou-
cím výdajům v úrovni desítek milio-
nů, nebo desítek miliard korun,“
říká Indráček.
Cíle vycházejí právě z českých zá-

vazků při naplňování požadovaných
podílů obnovitelných zdrojů. „Ná-
rodní klimaticko-energetický plán
jednoznačně potvrzuje, že bez po-
kročilého biometanu využívaného
ve vozech na plynná paliva (stlačený
i zkapalněný plyn) nejsme jako ČR
schopni tohoto cíle dosáhnout. O
tom, zda bude dostatek biometanu,
rozhodne to, v jaké podobě bude
právě projednávaná novela schvále-
na,“ říká výkonná ředitelka Českého
plynárenského svazu Lenka Kova-
čovská.
Předseda Českého sdružení pro

biomasu CZ Biom Jan Habart říká, že
k naplnění cílů představuje právě

biometan technologicky nejlevnější
způsob. Je to navíc nyní jediné pokro-
čilé biopalivo, u něhož se dá už teď
přepokládat, že ho budemožné vyrá-
bět ve větším množství. Opakování
solárního boomu podle něj nehrozí.
Podpora je ohraničena a navíc je
možné jít výrazněji dolů s podporou,
pokud cena technologie poklesne.
Stát si podle něj navíc pro biome-

tan určí koridory, kolik bioplynek
chcemít. A pokud se na tento objem
dostane, podporu pro nové utne.
„Čeká se, že většina bioplynek, jež
nyní vyrábějí elektřinu, přejde na vý-
robu biometanu, který po vyčištění
budou vtlačovat do plynovodů. Pů-
jde hlavně o stanice, které jsou od
plynovodních trubek v dostatečné
vzdálenosti,“ říká Habart.
Podle Indráčka však návrh vytváří

na trhu nerovné podmínky a znevý-
hodňuje některé, zejména menší
subjekty. „Mezi dodavateli kapal-
ných paliv bude několik málo vyvo-
lených, se kterými uzavřou dodava-
telé plynu dohodu, aby společně spl-
nili podíl obnovitelných zdrojů
nebo snížení emisí. Ti část svých po-
vinností splní dotovaným bioply-
nem. Všichni ostatní budou muset
celou svou povinnost řešit výhradně
komerční cestou,“ říká Indráček.
Indráček tvrdí, že by se nemělo

vsázet jen na biometan, ale měla by
být dodržována technologická ne-
utralita. „Jedině ta může vést k řeše-
ní s největšími úsporami za nejlep-
ších finančních podmínek. Buď bude
Česko v budoucnu alternativní pali-
va – biopaliva vyšších generací či syn-
tetická paliva – dovážet, nebo je do-
káže i vyrábět a částečně tak pokryje
své potřeby,“ říká.
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Prodeje sekaček a bazénů rostly i během pandemie

Rozpočet

Schodek stoupl
na 255 miliard Kč
Schodek státního rozpočtu ke kon-
ci května stoupl na 255 miliard ko-
run z dubnových 192 miliard korun.
Loni ke konci května byl schodek
157,4 miliardy korun. Ministerstvo fi-
nancí zároveň informovalo, že ze
státního rozpočtu na boj s pandemií
koronaviru šlo od loňského března
do konce letošního května 350,7 mi-
liardy korun. Na celý letošní rok je
schválen schodek státního rozpočtu
500 miliard korun. (ČTK)

Poukazy

Stát chce podpořit
městskou turistiku
Ministerstvo pro místní rozvoj po-
dle své šéfky Kláry Dostálové zřej-
mě připraví program na poukazy
pro podporu městské turistiky, kte-
rá je nejvíce zasažena úbytkem za-
hraničních turistů. Loni připravilo
poukazy na pomoc lázním, kde
hosté z ciziny tvořili podle dat úřa-
du až 44 procent klientů. Program,
který má naučit české cestovatele
trávit v lázních vícedenní pobyty s
čerpáním léčebných služeb a při-
spět k obnově daných regionů, po-
kračuje celý letošní rok. (ČTK)

Mobilní data

Spotřeba stoupla
o 77 procent
Průměrná měsíční spotřeba mobil-
ních dat v Česku loni stoupla mezi-
ročně o 77 procent na 3,1 GB. Cena
za spotřebovaný jeden MB naopak
v první polovině loňského roku
klesla o 28,5 procenta na pět halé-
řů. Vyplývá to z výroční zprávy Čes-
kého telekomunikačního úřadu
(ČTÚ) za loňský rok. V první polo-
vině roku 2020 také podle ČTÚ do-
šlo proti průměru za celý rok 2019
k poklesu ceny za skutečně provo-
lanou minutu z mobilního telefo-
nu přibližně o 14,9 procenta na
0,77 Kč. (ČTK)

Průzkum

Do ciziny chtějí
hlavně mladí Češi

Na dovolenou do ciziny se v létě po-
dle aktuálního průzkumu společ-
nosti Kalkulátor.cz chystají hlavně
mladí Češi do 29 let. Většinou zamí-
ří do Chorvatska, naopak dříve oblí-
bená Itálie letos tolik tuzemských
cestovatelů neláká. Na letní pobyt
plánuje 55 procent Čechů vyrazit
individuálně. Cestu za jakýchkoliv
okolností plánuje 20 procent lidí
do 29 let. Dvě třetiny lidí nad 60
let s výjezdem do zahraničí v letoš-
ním roce nepočítají. (ČTK)

Ještě zelenější benzin
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Podíl biosložky v benzinu se má
od příštího roku zdvojnásobit.
Pomůže to srazit emise.


